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DIM ACTIVITATEA CONSILIILOR AGRICOLE

Refacerea și dezvoltarea viilor
în raionul DrăgășaniPodgoria Drăgășani, prin așezarea ei geografică, oferă condiții bune pentru cultura viței de vie și obținerea de vinuri superioare.Din punct de vedere climatic, ra- ionul Drăgășani se află așezat intr-un climat temperat cu ierni dulci, veri călduroase, primăveri și veri ploioase, oare însă nu sint lipsite și de unele perioade secetoase. In aceste condiții, vița de vie se dezvoltă foarte bine dînd producții care ajung pînă Ia 10.000-12.000 de kg. de struguri la ha. La noi există de altfel o tradiție în cultura viței de vie, ea fiind o veche îndeletnicire. în prezent în raion avem o suprafață de 6831 de ha. cu viță de vie, adică 10,8 la sută din totalul suprafeței agricole și 15,04 Ia sută din suprafața arabilă. Comparativ cu culturile cerealiere, vița de vie reprezintă 65,7 la sută din valoarea producției brute.Făcînd o analiză asupra felului în care a evoluat extinderea vițel de vie in acest raion, rezultă că majoritatea suprafețelor cu viță de vie mai ales ale unor gospodării agricole collective, datează cam din jurul anului 1900 ; multe dintre vii sint bătrîne, au goluri.Mergînd pe linia indicată de cel de-al IH-lea Congres al P.M.R. , și ținînd sema de recomandările făcute la sesiunea extraordinară a Marii Adunări Naționale, consiliul a- gricol raional Drăgășani a pornit o acțiune temeinică pentru refacerea și dezvoltarea viticulturii în gospodăriile noastre folosind cu bune rezultate terenurile erodate și în pantă, improprii culturilor cerealiere.Sub îndrumarea comitetului raional de partid, gospodăriile agricole colective mai vechi au executat in ultimii ani, noi plantații în terase, pe o suprafață de peste 250 de ha. Printre acestea se numără G.A.C. din Ștefănești cu 45 de ha, G.A.C. din Zlătărei cu 50 de ha. și G.A.C, din Șutești cu 32 de ha. Producțiile mari de struguri obținute de gospodăriile agricole colective fruntașe și veniturile mari realizate de acestea, reprezentând între 56-78,5 la sută din venitul total al gospodăriei realizat în ultimii ani, au trezit în rîndul gospodăriilor colective tinere un deosebit interes pentru defrișarea viilor hibride și înlocuirea lor cu viță nobilă, îndeosebi din soiurile de struguri pentru masă.

Ing. GH. BUTĂNESCU președintele consiliului agricol raional și ing. D. STROIE .vicepreședinte al consiliului agricol raional
Pentru a se cunoaște exact prafețele care pot fi plantate cu în cadrul raionului Drăgășani, cit și potențialul de producție al plantațiilor, s-a trecut la identificarea pe- rimetrelor ce urmează a fi plantate imediat cu vie. De asemenea, au fost constituite colective de specialiști cu experiență în domeniul viticulturii, care au ajutat consiliile de conducere ale gospodăriilor agricole colective în stabilirea suprafețelor ce urmează a se planta cu vie și pomi.Cu sprijinul specialiștilor de la stațiunea experimentală viticolă 

Drăgășani, s-au întocmit pentru fiecare comună documentații, pe baza cărora s-a ajuns la concluzia că in anii care urmează suprafața viilor va crește de la 6.831 ha., la circa 12.809 ha., reprezentând 20 la sută din suprafața agricolă a raionului, în anii viitori se vor defrișa astfel circa 4.800 de ha. vii îmbătrânite sau hibride, care se vor înlocui pe măsură ce noile plantații vor intra pe rod. Se vor extinde, de asemenea, plantațiile de vii pe terenurile slab productive și neproductive situate în pante, atât în comunele din partea dreaptă a Oltului, cît și din partea stângă, cu centrul la Simburești, unde se vor planta soiurile destinate vinurilor roșitAceastă acțiune de extindere a plantațiilor de vii, a început încă din luna septembrie. Astfel, G.A.C. Ștefănești, a executat desfundări pe 12 ha. din cele 40 ha. planificate, G.A.C, Voicești pe 6 hectare din 8 planificate, G.A.C. Vitomirești pe 7 ha. din 30 de ha. planificate și altele. De a- semenea, pe raion au fost desfundate 55 de ha. pentru școala de vițe.Sub îndrumarea comitetului raional de partid cu sprijinul stațiunii experimentale viticole și al gospodăriei agricole de stat Drăgășani, s-a pus un mare accent pe producerea materialului săditor, una din verigile de bază ale acțiunii de refacere a viilor. în cursul anului 1962 de

su- vie

pildă, s-au altoit peste 10.000 000 bucăți de viță. Circa 7.000.000 de vițe au fost produse de către gospodăriile agricole de stat, iar circa 3 milioane de către gospodăriile agricole colective care și-au făcut școli de viță proprii. De menționat că toate coardele port-altoi au fost produse de către unitățile agricole din cadrul raionului nostru.Pentru a se asigura coardele altoi necesare, am plantat 30 de ha. cu viță de vie pentru struguri de masă, 37,5 ha. cu vițe pentru vinuri curente, 27 de ha pentru soiuri albe superioare, 18 ha. pentru vinuri roșii curente etc. Toate aceste plantații producătoare de coarde au fost repartizate la un număr mic de unități, aplicindu-se o agrotehnică diferențiată. In multe gospodării colective printre care cele din oomunele Zlătărei, Ștefănești, Voicești și alte, le s-au luat măsuri pentru școlarizarea aKoitorilor.Problema sălilor de forțat viță a fost rezolvată, la Indicațiile noastre, prin folosirea unor grajduri care au fost amenajate în acest «cop. De asemenea, gospodăriile agricole colective și-au confecționat din resurse proprii inventarul necesar altoitului și forțatnlutPentru 1963, In 13 gospodării agricole colective din raionul Drăgășani se vor altoi 10.000.000 vițe, asigurind prin aceasta necesarul de săditor pentru cel puțin In 1964.Un ajutor important în de refacere și extindere a lor de vii, îl 8-M.T. Drăgășani Brigăzile dotate cu mașini speciale au ajutat gospodăriile colective in executarea mecanică a desfundatului canalelor și drumurilor de acces. In cadrul S.M.T.-ului Drăgășani s-au construit după principiul uneltelor stațiunii experimentale viticole Crăciunel, ra- rițe pentru bilonat în școala de vițe, pluguri pentru tăiat biloane, tăvălugi pentru presat și aparatură de stropit în școala de vițe.în raionul Drăgășani există toate condițiile pentru înființarea de noi plantații, fapt ce va asigura în următorii ani creșterea producției de struguri și vin, obținînd astfel venituri tot mai mari în unitățile noastre agricole socialiste.

material1.200 ha.acțiunea pl an tații - avem și din partea
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Lucrări 

de calitate 
executate 
de S. M. T«

Grija pentru buna calitate a arăturii adînci constituie una din preocupările permanente ale tractoristului Adalbert Heinsik de la S.M.T. Cărei, regiunea Maramureș. Iată-1 în fotografie reglînd cu atenție plugul, înainte de a începe lucrul la gospodăria colectivă din Poieni.
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Cîteva măsuri bune
și un rodnic schimb de experiență

cele mai 
sarcinilor 

mecaniza-

reparațiilor. Bunăoară, s-a organizat 
timp de 4 zile instruirea a 108 me
canizatori pentru cunoașterea și re
pararea instalației hidraulice (la 
S.M.T. Caracal), repararea instalației 
de alimentare a tractoarelor (la 
S.M.T. Băilești), linia de arbore (ia 
S.M.T. Zănoaga). Instruirea se va 
face pe baza unei tematici stabilite 
de către ingineri și tehnicieni cu 
înaltă calificare. Totodată, în planul 
de măsuri s-a stabilit ca pe lingă 
fiecare S.M.T. să se organizeze 3—4 
colective, compuse din ingineri, tehnicieni, șefi de brigadă, care să se 
deplaseze la fiecare brigadă de trac
toare pentru a stabili gradul inter
venției în funcție de capacitatea de 
reparații existentă. Colectivele teh
nice vor stabili totodată și repara
țiile ce se pot executa la brigăzile de 
tractoare, pentru a evita deplasarea 
mașinilor la sediul stațiunii Se va 
urmări îndeaproape repararea în 
primul rînd a tractoarelor și mașinilor agricole care vor efectua lu
crările agricole de primăvară.

De asemenea, o măsură importan
tă o constituie controlul tehnic pe 
faze de lucru, precum și recepția ri
guroasă a calității executării repa
rațiilor.

reducerii prețului de sțiilor se va extinde 
ologic de recondițio- 
or uzate.
UTtt se refera Ixx întocmi de școlarizare pen

ii
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Folosind întreaga capacitate de lucru a tractoarelor, precum și timpul bun de lucru, mecanizatorii de la S.M.T. Făcăieni, raionul Fetești, efectuează acum arături adînci de toamnă pe utlimele suprafețe de teren ale gospodăriilor colective cu care au încheiat contracte. De pildă, harnicii tractoriști din brigăzile a 8-a și a 9-a ce lucrează în gospodăria colectivă „Progresul" din Făcăieni mai aveau de executat pînă mai zilele trecute 100 ha de arături adînci de toamnă, din cele 1750 ha contractate. La fel și mecanizatorii brigăzilor a 5-a, a 6-a și a 7-a ce lucrează la gospodăria colectivă ..Prietenia romir.o-coreea- nă“ tot din comuna Făcăieni. raionul Fetești. mai aveau acum 3 zile de arat 200 da ha din cele 2300 ha planificate.

Tractoriștii din aces. te brigăzi sînt mult a- preclați și iubiți de colectiviști, pentru că execută lucrări de bună calitate. în această toamnă, bunăoară, a- răturile adînci pe o- goarele celor două gospodării colective, au fost executate la adîncimea de 32 pînă la 36 cm și fără greșuri.
CONSTANTIN 

FRÎNCU

toți colectiviștii har
nici din această gos
podărie.

TH. I. LE UȘ TE AN
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Au primit 
un nou avans 

bănescCa urmare a pro
ducțiilor mari obținu
te în toate sectoarele 
de activitate ale gos
podăriei și prin valo
rificarea pe bază de 
contract a surplusului 
de produse, colectiviștii 
din satul Cursești, ra
ionul Vaslui, au primit 
zilele trecute un nou 
avans în 
lecti vistul 
Munteanu 
suma de
Gheorghe V. Nică 1.200 
lei, Gheorghe Gh. Niță 
960 lei. Sume însemna
te de bani au primit

bani. Co- 
Constantin 
a primit 1.800 lei,

Producții 
sporite — livrări 

peste planMuncind după indicațiile primite din partea inginerilor agronomi, membrii gospodăriei agricole colective din comuna Duda, raionul Huși, au obținut anul acesta 2473 kg porumb boabe la hectar, de pe întreaga suprafață de 481 ha în- sămînțate cu această cultură.Ca urmare a obținerii unei producții mari de porumb, colectiviștii au hotărît să suplimenteze planul la contractările de porumb. Astfel, în loc de 70.000 kg porumb boa. be cît își trecuse inițial în plan să vîndă statului, gospodăria a vîndut 100.000 kg porumb, realizînd însemnate sume de bani peste cele planificate.
CONSTANTIN 

ST. CIOBOTARU

regătiri pentru iarna

Cum am obținut 2.000 kg de floare a-soarelui la ha
In acest an, gospodăria noastră colectivă „8 Mai" din satul Moșești, 

raionul Făurei, a obținut de pe 60 hectare cultivate cu iloarea-soarelui. 
O producție medie de 2.000 kg. la hectar.

Mulți colectiviști din comunele învecinate ne-au întrebat cum am mun
cit pentru a dobîndi o astfel de recoltă — mai ales ținînd seama de faptul 
că în 1962 nu au existat condiții prielnice de climă nici prin părțile noa
stre.

Din capul locului trebuie să arăt că, ia îndrumarea organizației de par
tid, noi ne-am străduit să luăm măsurile necesare în vederea aplicării în-, 
tregului complex de măsuri agrotehnice indicate pentru această cultură.

Prima lucrare căreia i-am acordat astfel toată atenția a fost arătura 
adîncă de toamnă, executată cu mult simț de răspundere de către tracto
riștii din brigada I de la S.M.T. Jirlău, condusă de tov. Vasile Donose. 
Primăvara. încă din primele zile ale lunii martie, tarlaua respectivă a fost 
grăpată și tăvălugită, în ved’erea asigurării unui bun pat germinativ, lnsă- 
mînțatul florii-soarelui l-am făcut în numai trei zile, cu semănătorile pe 
care le folosim în mod obișnuit și la cultura porumbului. Am efectuat lu
crarea în rînduri perfect drepte, la distanța de 80 cm. pentru a se putea 
face prășitul mecanic, adîncimea la care am semănat a fost de 8-10 cm. 
Cantitatea de sămînță dată la hectar a fost de 14 kg.

La cîteva zile după s’emănat, a căzut ploaie în urma căreia s-a format 
deasupra solului o crustă puternică. La indicația inginerului nostru agro
nom, am efectuat imediat grăpatul terenului respectiv cu grapa reglabiliiȘTEFAN ZAMFIR tehnician agronom

(Continuare în pag. a 4-a)Preocupare pentru terminarea urgentă a construcțiilor zootehniceAsigurarea adăposturilor necesare creșterii animalelor constituie, după cum se știe, una din cele mai importante condiții pentru dezvoltarea sectorului zootehnic. De rezolvarea acestei probleme se preocupă îndeaproape și consiliile de conducere ale gospodăriilor colective din raionul Urziceni, regiunea București. Ele primesc în această direcție un sprijin prețios din partea consiliului a- gricol raional (președinte tov. ing. M. Crăineanu).Pe această linie au fost organizate, de exemplu, schimburi de experiență la gospodăriile colective din Grindu, Manasla și altele, la care au luat parte președinții, brigadierii, constructorii și inginerii din toate gospodăriile colective din raion. în cadrul acestor schimburi de experiență s-au arătat cele mai bune metode de organizare a muncii pe șantierele de construcții, de confecționare a plăcilor de paie etc.Consiliile de conducere ale celor 49 de gospodării colective din raion au fost totodată îndrumate să treacă la confecționarea cu resurse locale a unui număr cît mai mare de cărămizi, chirpici, plăci de paie, să aducă din albia rîului Ialomița cantitățile necesare de pietriș și nisip și să defrișeze — în vederea procurării lemnului — pilcurile de arbori existente în lizierele satelor sau la capetele tarlalelor. în felul acesta, colectiviștii și-au putut asigura cea mai mare parte a materialelor de construcție necesare la un preț de cost scăzut. Au fost confecționate

6.840.000 cărămizi, 273.000 chirpici, 41.837 m.p. plăci de paie, s-au procurat 23.600 bucăți snopi de stuf și s-au transportat 22.480 m.c. ba- lastru și nisip.Totodată, mobilizîndu-i pe specialiștii din sectorul construcțiilor, consiliul agricol raional a putut pune din timp la dispoziția gospodăriilor colective documentațiile prevăzute pentru fiecare construcție în parte.Avînd asigurate din timp materialele și documentațiile, colectiviștii din multe gospodării colective au început lucrările de construcții încă din primele zile de desprimăvărare. Ca urmare, în întregul raion au fost realizate, pînă acum cîteva zile, 273 de obiective, față de 265 planificate, între altele, au fost ridicate 38 de grajduri pentru animale de producție și de muncă, 53 îngrășătorii de porcine și maternități pentru scroafe, 121 de adăposturi pentru păsări, 21 de saivane, și alte adăposturi.La gospodăria agricolă colectivă „Maxim Gorki" din comuna Fierbinți, de pildă, au fost realizate toate cele 10 obiective planificate pentru acest an. în vederea reducerii costului construcțiilor, colectiviștii de aici au confecționat 700.000 de cărămizi., 2.000 plăci de paie, au transportat 1.700 m.c. de balastru și alte materiale. în acest fel, un grajd
C. VASIA 

șl ION DRINCU

Printre preocupările consiliului a- 
gricol regional Oltenia se numără și 
aceea privind efectuarea la timp și 
bine a reparațiilor la tractoare și 
mașini agricole. In acest scop au fost 
luate o serie de măsuri, una din
tre acestea constituind-o schimbul 
de experiență care a avut loc zi
lele trecute la S.M.T. Caracal. La a- 
cest schimb au participat inginerii 
mecanici șefi și mecanizatorii din 
S.M.T.-urile regiunii Oltenia, care ' 'au dezbătut problema organizării și 
desfășurării procesului de reparații 
pe perioada de iarnă 1962—1963.

Colectivizarea totală a regiunii a 
determinat o creștere puternică a 
bazei tehnico-materiale a stațiunilor 
de mașini și tractoare. Volumul 
crescut de lucrări agricole și parcul 
numeros de tractoare și mașini a- 
gricole,. a creat necesitatea unei de
serviri tehnice exemplare a utilaju
lui. Pregătirea la timp și în bune 
condiții a utilajului agricol, efectua

rea unor reparații de calitate și la 
nin preț de cost cît mai scăzut, con
stituie una din condițiile 
importante în realizarea 
sporite care stau în fata 
torilor din S.M.T.-uri.

In cuvîntul său. tov. ing. M. Ma- 
teescu, șeful serviciului regional 
S.M.T., a arătat că în acest an există 
toate condițiile pentru aplicarea me
todei de reparații pe ansamble și 
subansamble la toate stațiunile din 
regiune. In acest scop s-a organizat 
pentru schimbul de experiență ate
lierul mecanic al S.M.T. Caracal în 
care, cu acest prilej, s-a realizat un 
flux tehnologic continuu și s-a în
tocmit graficul de succesiune și co
ordonare a lucrărilor de reparații, 
precum și graficul calendaristic de 
intrare și ieșire a tractoarelor din 
reparații. Toate aceste elemente vor 
sta la baza organizării procesului de 
reparații în toate S.M.T.-urile.

Inginerul Ion Boțilă de la S.M.T. 
Filiași a împărtășit celorlalți me
canizatori metodele de muncă folo
site în activitatea sa pentru reali
zarea planului de producție pe 1962 
și reducerea prețului de cost pe han- 
tru. Despre activitatea de stocare a 
tractoarelor, și mașinilor agricole, 
condiție de bază în păstrarea capa
cității de lucru a utilajului agricol 
— a vorbit ing. Ion Ungureanu. Ing. 
Florea Plăviceanu (S.M.T. Băilești) 
s-a ocupat de modul de organizare și asigurare a asistenței tehnice a 
tractoarelor și mașinilor agricole în 
cadrul brigăzilor.

De asemenea, pe plan regional au 
mai fost luate și alte măsuri me
nite să ducă la buna desfășurare a

în vederea 
cost al repa 
procesul ten 
nare a piese

O altă mă 
mirea olana 
tru pontator 
brigadă, preț 
care vor fi
S.M.T. în cite 3 cercuri de mint în funcție de pre sională. Pentru acesta se vor pre
găti din vreme atelierele didactice 
și materialele necesare discipl 
„Tractoare și mașini agricole'.

Tot pentru desfășurarea în cele mai bune condiții a campaniei de 
reparații a tractoarelor și mașinilor 
agricole, consiliul agricol regional 
Oltenia va organiza în scurt timp consfătuiri și schimburi de expe
riență între mecanicii de atelier, șefa 
de atelier, mecanicii controlori și 
șefii de brigadă.

Atît schimbul de experiență avut, 
ca și celelalte măsuri luate de con
siliul agricol regional Oltenia, con
stituie chezășia realizării unor repa
rații la timp și de bună calitate.

Ing. .ADELA CUMPANAȘU

Colectivul de mecanizatori din S.M.T. Rupea, regiunea Brașov, se preocupă cu sirguință de pregătirea atelierului in vederea revizuirii și reparării utilajului necesar muncilor a- gricole viitoare. Astfel, a fost revizuită instalația termică, ventilatoarele de condiționare a aerului din atelier, instalația electrică. De asemenea, șeful de ■ "împreună Halas și strungarul Andrei Forro, au electrificat podul rulant, astfel incit a fost ușurat mult efortul fizic al muncitorilor. Totodată, sculăria a fost înzestrată cu truse noi de scule, cele vechi și necorespunzătoare fiind fie rectificate, fie scoase din uz.Pe de altă parte, colectivul de conducere al stațiunii, sub îndrumarea organizației de partid și cu sprijinul comitetului sindicatului, s-a preocupat de asigurarea unor condiții cît

atelier Mihai Kasper, cu electricianul loan

mai bune pentru hrana și cazarea mecanizatorilor pe timpul iernii. In acest scop, au fost revizuite geamurile și ușile, au fost curățate și refăcute toate sobele, s-a procurat combustibilul necesar incălzitului.De asemenea, cantina a fost aprovizionată cu cantitățile necesare de alimente și zarzavaturi.TEOFIL TÎRNĂVOI corespondent

(Continuare în pag. a 4-a)

Gospodăria agricolă de stat din Tg. Jiu, regiunea Oltenia, are un sector apicol bine dezvoltat. în fotografe : maistrul apicol Platzner Ion și apicultorul Constantin Oprolu făcînd ultimul control stupilor înainte de a intra în perioada de ternare.

Aspect de Ia crama gospodăriei colective din Cobadin, regiunea Dobrogea.

La începutul anului 
mecanizatorii din stațiu
nea de mașini și trac
toare Buda, regiunea 
Ploiești, s-au angajat 
în întrecerea socialistă, 
printre altele, să depă
șească planul anual de 
producție cu 5 la sută. 
Exprimat în cifre acest 
procent reprezintă peste 
4 800 de hantri.

Pentru realizarea și 
chiar depășirea angaja
mentului luat, mecani
zatorii din această sta
țiune și-au asigurat în 
primul rînd o bună 
funcționare a tractoare
lor și agregatelor cu 
care lucrează. In acest 
scop ei au făcut în iar
na trecută reparații de 
foarte bună calitate, iar 
în timpul exploatării 
tractoarelor și a agrega
telor aplicarea întocmai 
a normativului de îngri
jiri tehnice a constituit 
o preocupare de seamă 
a lor. De asemenea, con
ducerea administrativă 
a stațiunii, sub îndru
marea organizației de 
partid, s-a străduit să 
asigure întregul volum 
de lucrări, prin contrac
tări cu gospodăriile a- 
gricole colective și să a- 
provizioneze la timp cu

Fruntași la
arăturile de toamnă
toate cele necesare bri
găzile de tractoare.

Desfășurînd cu însu
flețire întrecerea socia
listă în tot cursul mun
cilor în cîmp mecaniza
torii din S.M.T. Buda au 
reușit ca pînă la 20 no
iembrie să-și realizeze 
și chiar să-și depășească 
angajamentul luat. Ei 
au efectuat un volum de 
lucrări egal cu 92 161 de 
ha a.n., adică cu 6 530 
ha a.n. peste prevederi
le planului anual. Din 
planul campaniei de 
toamnă mecanizatorii de 
aici mai au de realizat 
numai vreo 700 de han
tri.

Întrecerea socialistă 
între mecanizatori și 
brigăzi continuă, în a- 
ceste zile, cu un avînt și 
mai sporit. Ei vor ca 
pînă la sfîrșitul săptă- 
mînii să îndeplinească 
planul la arăturile a- 
dînci. Pînă la 20 noiem
brie aici au fost execu
tați 15 210 hantri din cei 
18 349 planificați.

Iată-i pe mecanizato
rii din brigada condusă 
de comunistul Dumitru 
Stoica, arînd ultimele 
hectare de teren la gos
podăria colectivă „Calea 
Socialismului" din Ari
cești. Această brigadă 
și-a realizat planul la a- 
rături adînci.

In campania de toam
nă mecanizatorii din 
brigada lui Stoica au e- 
xecutat 4 012 hantri față 
de 3 054 cît prevede pla
nul. Ei și-au depășit 
planul anual cu 2 925 de 
hantri.

Dintre mecanizatorii 
acestei brigăzi rezultate 
deosebite au fost obți
nute de comunistul Gh. 
Pătrașcu, care a execu
tat în acest an 1 295 de 
hantri, adică cu 562 de 
hantri mai mult decît 
prevede planul. La ară
turile adînci el a reali
zat 231 de hantri față de 
149 cît avea în plan.

Succese remarcabile 
au dobîndit și mecani
zatorii din brigada a

VIII-a condusă de co
munistul Vasile Ciocan. 
Planul anual a fost de
pășit în această brigadă 
cu 2 355 de hantri, iar 
cel de toamnă cu 625 de 
hantri. Printre fruntașii 
stațiunii se mai află și 
mecanizatorii din briga
da a XIII-a condusă de 
comunistul Ștefan Bar
bu care și-au realizat și 
depășit planul anual, iar 
din cel de toamnă mai 
aveau de făcut doar 
cîțiva hantri.

Succesele dobîndite de 
stațiunea de mașini și 
tractoare din Buda, sînt 
rodul strădaniei depusa 
de vrednicii mecaniza
tori, care organizîndu-și 
bine munca, au reușit să 
folosească din plin 
treaga capacitate de lu
cru a tractoarelor 
mașinilor cu care au lu. 
crat. Totodată, trebuie 
remarcată colaborarea 
bună dintre brigăzile de 
tractoare și cele de cîmp 
ale gospodăriilor colec
tive, care au asigurat în 
permanență teren pentru 
a putea fi lucrat, au a- 
provizionat la timp ma
șinile cu semințe, și au 
repartizat ca mînuitori 
de agregate pe cei, mai conștiincioși colectiviști.

CAZACU VASILE

în-și
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ÎNVĂȚĂMÎNTUL agrozootehnic de masa
ÎN PLINĂ DESFĂȘURARE

Lecția a patraLa gospodăria agricolă colectivă „Ilie Pintilie“, comuna Smeeni, ra- ionul Buzău, învățămîntul agrozootehnic de masă a început în prime
le zile ale lunii noiembrie și se desfășoară cu succes. Pînă acum, bunăoară, la ode două cercuri agrotehnice și unul zootehnic, au fost predate 4 lecții. Lectorii cercurilor — inginerii Ion Teșu (președintele gospodăriei colective de aci) și Gheorghe Dumitrescu — cu prilejul lecțiilor predate — au făcut expuneri cu multă competență. Ei au dat numeroase exemple din munca gospodăriei noastre colective și a altora care sînt fruntașe în cultura plantelor și creșterea animalelor.La cele 4 lecții ținute pînă acum au participat toți cei 150 de colectiviști cursanți înscriși, printre care Iancu Colț, Vasile Radu, Costică Popa, Ion Buda și alții.Iată ce ne-a spus despre desfășurarea de pînă acum a învățămintn- lul agrozootehnic Iancu Colț, colectivist harnic, care participă cu mult interes și dragoste la cursuri :

— Deși sîntem la început de drum, învățămîntul se desfășoară bine. Din 
lecțiile predate pînă acum, noi colectiviștii ne dăm seama că avem 
de învățat multe lucruri bune despre lucrarea p&mtntului șl creșterea 
animalelor, șl că învățămîntul a- grozootehnlc de masă este pentru 
toți cursanții o adevărată școală * rodului bogat.

P otrivit specificului gospoJărieiAn de an, gospodăria colectivă din comuna Sălciile, raionul Mizil, a cunoscut o largă dezvoltare, atît in ce privește cultura plantelor, cit și în sectorul zootehnic. O preocupare de seamă a gospodăriei colective de aci este și cultura legumelor. Pentru ca colectiviștii din Sălciile să-și îmbogățească și mai mult cunoștințele cu lucruri noi, de folos în munca lor. în acest an au fost organizate în ca drui învățămîntului agrozootehnic de masă 3 cercuri agrotehnice, unul zootehnic și altul legumicol. Cursurile sînt urmate de aproape 300 de colectiviști. Pînă zilele acestea, la toate cercurile a fost predată lecția a II-a urmind ca în această săptămî- nă să se predea Lecțiile sint

bine pregătiți cum este, de pildă, tov. Mihai Seceleanu, inginerul agronom al gospodărie} colective din Sălciile.Totodată, trebuie arătat că chiar din prima zi toți colectiviștii participă cu interes la aceștia se numără ghe Popa, Ion T. Constantin și alții.în buna organizare și desfășurare a învățămîntului, un ajutor de seamă îl dă organizația de partid, care sprijină conducerea gospodăriei la mobilizarea colectiviștilor cursanți, în ținerea de lecții adaptate la specificul gospodăriei etc.

cursuri. Printre cursanții Gheor- Anghelache, Ilie

4-a.
lecțiile a 3-a și a predate de lectori N. ACHIM activist de partid

Cînd repartizarea manualelor

e făcută la... întîmplare

Pun stavilă 
inundațiilorIntr-o margine a comunei Săcu- ieni, raionul Tîrgoviște, curge pîrîul Rezvedeanca. Din lipsă de albie mai adîncă, de ani d'e zile pîrîul inunda sute de hectare cultivate, provocînd astfel mari pagube.Pentru a se pune capăt acestor calamități, colectiviștii din comună au propus să se facă canalizarea a- cestui pîrîu. Propunerea colectiviștilor a fost satisfăcută, și la intervenția sfatului popular, organele O.R.I.F. Ploiești au efectuat proiectele respective.Colectiviștii rile canalului că patriotică, nizate brigăzi care au început cu entuziasm lucrările. efectuind terasamente în volum de peste 11.844 m.c. pămînt.Spre Gura Ocniții, peste acest canal. a fost construit un pod din beton, de către O.R.I.F. Ploiești.Dintre cetățenii comunei care au muncit cu multă însuflețire la lucrările canalului, au fost Pop Ion, Gorgoteanu Gheorghe, Oprea Constantin, Marmandel Vasilica, Rizea Ion și mulți alții La canal au ajutat și cetățenii din comunele Adîn- ca și Gura OcnițiLLucrările de terasament efectuate prin muncă patriotică se ridică la peste 100.000 leL

au hotărît ca lucră- să se facă prin mun- Astfel au fost orga- și echipe, pe ulițe,

Irigarea fînețelor naturale
și a livezilor

Gospodăria agricolă colectivă „1 
Mal“ din comuna Tîmboești, raionul Rm. Sărat, regiunea Ploiești, deține o suprafață mare de teren ocupată cu viță de via: peste 480 de hectare.

De aeeea au fost fixate în această gospodărie trei cercuri de viticul
tură au un număr de 184 cursanți.

La gospodăria agrioolă colectivă din comuna Boureni, raionul Băltești, învățămîntul agrozootehnic da 
masă este în plină desfășurare. La lecțiile predate pînă acum, frecvența a fost de sută la rută.

LECTORUL : — Văd că lipsește unul lCURSANTUL ! — Prezent, . ... eu sînt l Desea de C. CRĂCIUN
Invățînd din tainele

științei agricole și zootehniceîn acest an, în gospodăria noastră colectivă sînt organizate 3 cercuri de învățământ agrozootehnic de masă și anume : agrotehnic, zootehnic și vitipomi- col. Fiecare cerc cuprinde cite 50 de colectiviști dintre cei mai harnici. Printre aceștia se numără Ni- ță Dulgheru, Nicolae Cristea și alții la cercul agrotehnic. La cel zootehnic urmează cursurile și îngrijitorii- mulgători de vaci Ion Stoica șj Ion Ro- șeanu, care pînă zilele trecute au muls de la vacile pe care le au în grijă aproape 3.000 de litri de lapte pe cap de vacă furajată. De asemenea, cercul respectiv, ciobani, porci, crescătoare de păsări, ca, de pildă, Sa.
s-au înscris laîngrijitori de

Ion
în-re-

bina Tuțuianu, Cursaru, M. Păun alții.Toți colectiviștii scriși participă cugularitate la cursuri. Așa s-a întimplat și în ziua de 20 noiembrie cînd la cercul agrotehnic s-a predat, bunăoară, cea de a 3-a lecție. De fiecare dată, la lecțiile predate pînă acum, colectiviștii au luat parte în număr mare la discuții, au pus lectorilor întrebări suplimentare pentru a lămuri și mai bine unele probleme ridicate.Arătăm cu această ocazie că tovarășii lectori, Dumitru Cris- tescu, inginer agronom, și Otto Guminschi, inginer zootehnic, depun multă străduință pentru a preda lecții

bune. pe înțelesul cursanților. Ei folosesc in expunerile kr exemple din munca gospodăriei ți a colectiviștilor, precum și din alte gospodări; a- gricole colective.Sîntem siguri că toți colectiviștii noștri care urmează la invă- țămintul agrozootehnic de masă vor putea să învețe deosebit de multe din tainele științei agricole Si a creșterii animalelor, ir. așa fel incit să-și poată aduce din plitt contribuția la obținerea de recolte bogate la sporirea producției în sectorul zootehnic. N. S. XICULAE președintele gospodăriei colective „Griv-.ța Roșie- din comuna însurăței, raionul Brătla

Zilele au trecut și înainte* deschiderii învățămîntului gospodăria colectivă din Tîmbcești a fost a- nunțată să ridice de la raion repartiția de manuale. Chiar în acea zi delegații gospodăriei »-au du» să ridice manualele. Pînă aici totul a fost bine. Mare le-a fost însă mirarea delegaților cînd au primit manualele:— .Cum numai 35 de manuale „Viticultura"? au întrebat ei. Noi am cerut mult mai multe. Sîntem doar 184 de colectiviști înscriși la învă- țănaînt.— Atîtea vi a-au repartizat, ati- tea primiți, 11 s-a spu».Sesizați de starea de lucruri, am încercat să aflăm de la consiliul agricol al raionului Rm. Sărat, care au fost cauzele care au dus la a- ceste neajunsuri. Aci ni s-s spus: primit prea puține manuale „Viticultura*. Am cerut, bunăoară, să ni se repartizeze, față de necesar, 439 de manuale rl =e-au fost trimise doar 350 de exemplare.Am vrea să arătăm ei ua alt aspect. Cu cîteva săptămâni în urmă, and consiliul agricol al raionului Buzău, tot reg.u-.ee F.riești. a foot anunțat că au sosit manualele pentru îmrițămîntul agrmottehni: de masă, mă aflam în birmul tov. *-g Vasita Constantin, vicepreședinte «1 
corafiului. jȘl cite am pe*—?• * intrebat tov. v.-»p «y,* ■» j M
-De ce asa de mărie eă <faer pal *= «rut: 583 .Viticultura* tea plus de II». 384 JLegumta-ultnri* tea plus de 1». SM Jtemmultura* tea P-us de 14O>_ E; Mne, dar asta-i • treibă formală. Ce să facem nai eu manualele trimise in plus T*. spuaen pe bună dreptate tov. fag. Tarile Constantin.Acestei întrebări să-i răspundea noi: Plusurile de manuale . Vrti- eultura*. dacă in pe ere.-.: se mai află la Buzău, să £e trim_ se la Rm. Sărat. iar restul la arie rs.oane care duc lipsă tot din primea unei repartizări negind-te^

FUSEBIT MIHAlLESCU corespondent
Achiziționează finCooperativa ie consum din comuna Ponor, raionul Alud, desfășoară o activitate intensă în vederea achiziționării de fin din producția anului 1962. S-a reușit astfel ea pînă zilele trecute, cooperativa din comuna Ponor să achiziționeze peste 150.000 kg fin.O muncă intensă pentru achizi- Uanarea a cit mai mult fin au depus dețxriatii si achizitorii Bur.ea Sabin. Tîrău Tioeriu. Cotoară Seve- ran etc. Acțiune* de achiziționare de fin continuă. IOSIF BARB corespondent

Printre gospodăriile ce practică cu succes irigarea fînețelor naturale și a livezilor de pomi sînt și cele din depresiunea Făgărașului. Cu a- jutorul irigației și a îngrășării cu gunoi obțin peste tar.Apa pâraielor ce coboară din munții gărașului.Lucrările privind amenajarea renului pentru irigație, ca și toate construcțiile necesare pentru captarea apei din pîraie, pentru derivarea și distribuirea apei între gospodăriile beneficiare, precum și pe teren la plante, sînt executate direct de către colectiviști și numai cu materiale locale.Ca exemplu, vom arăta modul cum irigă colectiviștii din Breaza, sat situat Ia poalele munților Făgăraș. In acest scop, ei folosesc apele piriului Breaza, care, coborînrl de ia munte, trece pe lîngă sat, pentru a se vărsa mai departe în Olt. Captarea apei se face aici printr-un mie baraj sau prag de fund executat din pietre, bușteni și fascine, care provoacă ridicarea apei, o o- bligă a intra pe canalele de aduc- țiune ce o conduc apoi către terenurile ce trebuie irigate.Distribuția apei din canalul de aducțiune se face cu ajutorul vane- tetor în distribuitoarele de sector, din care apoi apa trece direct în rigolele de udare.Rigolele de udare sint trasate orizontal, înclinat, in spic, așa cum se vede ia fotografie, sau chiar in spinări. Toată rețeaua este permanentă, rigolele fiind trasate in funcție de aocidentațiiie terenului; aceasta pentru a repartiza cit mal uniform apa. Terenul este amenajat in pante continui intre rigole pentru ca apa revărsată din rigole să se reverse sub forma unei ptnze subțiri șl continui, fără a produce eroziuni, excesul de apă fiind captat in general de o rigolă inferioară ce conduce apa mai departe pe alte terenuri.Din practică a reieșit necesar ca administrarea apei să «e facă in trei perioade de irigație, șl anume : prl-

Prof. I. M. GHEORGHIUde la Institutul agronomic „N. Băleescu"

GR BACTC I

de grajd, aceste producții de 20.000 și 30.000 kg masă verde lagospodării chiar hec- ză-folosită la irigații este apa Fă-te-
măvara — imediat după topirea pezii, vara — în iulle-august și toamna — aceasta din urmă constituind udarea de aprovizionare.Pomii fiind plantați aici în fînețeie naturale, irigarea lor se face concomitent cu a fîneței. Producția pomilor irigați — în cea mai mare

mind în același timp numeroase turme la pășunat.Realizările obținute de gospodăriile colective din raionul Făgăraș în privința irigării pășunilor și fînețelor pot fi mult îmbunătățite.în acest scop apa ar trebui să fie folosită mai rațional și planificat, terenul să fie sistematizat pe parcele mai mari, pentru a permite mecanizarea lucrărilor de întreținere ți ameliorare a pajiștei, a lucrărilor de recoltare, precum și a distribuirii îngrășămintelor minerale și a amendamentelor.Avînd in vedere faptul că în țarăsuprafețe de finețe naturale a căror producție poate fi mult mărită prin irigație, folosind lucrări similare celor făcute în raionul Făgăraș, considerăm că ar fi util să sa organizeze schimburi de experiență cu colectiviștii din zonele intere, sate.

avem întinse
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Viltorti mecanici agricoli, acum elevi ai școlii proiesionale d!n Caret, regiunea Maramureș, la ora de desen tehnic.

Sf

parte meri — este de 80—100 kg de fiecare pom, față de 20—30 kg la pomii neirigați. Irigația reduce simțitor periodicitatea rodirii mărului (în zona irigată, merii rodesc aproape în fiecare an).De remarcat că cu toată lipsa da precipitații din acest an, fînețeie naturale din raionul Făgăraș nu numai că au satisfăcut nevoile proprii in materie de furajare, dar unitățile agricole socialiste de aici au valorificat circa 500 vagoane fin, pri-

Pentru a ajuta gospodăriile agricole colective din raionul Făgăraș in exploatarea rațională a lucrărilor de Irigație, precum șl pentru a studia posibilitățile de îmbunătățire și extindere a acestor lucrări catedra de îmbunătățiri funciare de la Institutul agronomic „N. Băleescu", în colaborare cu O.R.U. șl OJI.P.O.T. Brașov, a început colectarea materialului necesar, precum și organizarea unor cîmpuri de experiență pe fînețeie șl livezile irigate respective.
De la ferma

peste 900.000
vaci

lei venit bănesc

Corul căminului cultural din comuna SăuceștL regiunea Bacău, în timpul unui spectacol.

FAMILIA MOZOS
Era dvpi-c—.iczi riad e—i ajuiu ta sednU pcvpocdnet colemne dsi Bosoșxl Vechi, ra»o«*l Timișoara. f* curte se lucra de zor. Am berete: de rresedretele gos- 

podâmei.
— S-ar ni fie in »edtn-Șă, deed <a csmee ■ plecat ia bonz de recepție, ta Recăș, m-a 

informat «a colectivist intre două verste, care tot incinta. ta o presă de cdretb- st> apari. De altfel, după cum pc^'e cp observat — 
contauti el triad perei si motiveze cbsewta preșe dinte tai — a- 
cum căratele șt cemtocneie noas
tre transportă continuu cvei’e 
ta baza ce recepție. Vrem să ne 
achităm ta timp de oblipațtile contractuale. Dar -a dw-te tu, Va. sile, cu dsmneclui și vezi dacă 
tocz-ejul preșcdmte e In birou sau nu ? se adresă colectivistul unui copt; de 10—11 ani. fmbră- ccz frumos, cu ghiozdanul în mină.

Intr-adevăr, Iancu Iosif, pre
ședintele gospodăriei, era in șe
dință de lucru cu toți brigadierii, uade se repartizau sarcinile pentru ziua urmâtotzre.

Nevrind sâ~i întrerup. T7Z—STH întors in curte, unde am con!i- nuat să discut cu proaspăta -nea 
cunoștință, colectivutul Mozof 
Ioeîf, oare s-a dovedit a fi un 
plăcut tovarăș de vorbă.

— De ctți ar.i lucrați in 
podăne ? — l-am întrebat.— Numai de patru ani.am făcut in aoești patru ani ce nu am reușit să fac in 20_.

Rezemat de o căruță, Iosif Mo
zoș. om de statură potrivită, cu 
ochi mari și aperi, a prins a-și 
aminti de copilărie, de tinerețe.

— Eu am fost copil sărac, fși 
începu el povestirea vieții. Părinții mei au lucrat de diminea
ță pînă seaTa ttrziu pe pămin- 
turile altora. Pămîntul nostru era 
foarte puțin, azvîrlit la hotarul 
îndepărtat al comunei, mai mult 
pietriș de pe care toamna abia

puteam strîr.ge porumb, care nici mdcar să Aneam o casă cu pate, prin acoperișul căreia, 
pe alocuri, sufla vîntul. Iar satul parcă era pustiu.

Cî-d veni vorba de școală, Io
sif Mozoș a oftat cu năduf. Deși 
a fost mereu premiant, după 
terminarea școlii primare el nu 
a putut totuși să urmeze mai 
departe, fiind nevoit să meargă 
pe același drum pe care mersese și tatăl său. Adică, a devenit

citeva merțe de 
nu ne ajungeau 

ieșim din iarnă.
veche, acoperită

got-

Dar

slugă și muncitor pălmaș pe mo
șiile altora, încă înainte de a împlini vîrsta de 16 ani. Așadar, 
despre lucruri plăcute din copi
lărie el nu-și aduce aminte. A 
cunoscut doar foamea, frigul și 
exploatarea, muncind împreună 
cu tatăl și mama sa, din zori și 
pini seara, pe pămînturile celor 
avuți.

Dar, de atunci au trecut aproa
pe 20 de ani... Oamenii din șui Vechi și satul însuși 
schimbat, s-a schimbat din 
Iii și viața lui Iosif Mozoș.

— Imi place să muncesc in colectivă, îmi destăinuiește el. Lu
crez cu toată familia, adică eu, 
soția și Gheorghe, copilul cel 
mare, care acum este militar.

Bazo- s-au 
teme-

Chiar și tata lucrează în gospo
dărie, ca paznic, în ciuda celor 
69 de ani pe care îi are.

Munca în colectivă, după regu
lile agrotehnice și cu unelte me
canizate, duce 
recolte bogate, 
anul acesta, 
2 000 kg griu 
suprafață de 750 de ha, față de 
1.700 kg la ha cit fusese planifi
cat, iar la porumb recolta medie 
a fost de aproape 3.200 kg la 
hectar de pe o suprafață de 540 
de hectare. Am agonisit o fru
moasă avere obștească : 4 auto
camioane, un rutier, un gater, o 
moară cu ciocănele, motoare pen
tru irigat, am amenajat un he- 
leșteu pe mai bine de 6 ha, am 
ridicat zeci de grajduri, materni, 
tați de scroafe, magazii pentru 
cereale...

Mozoș Iosif vorbește despre 
toate acestea cu satisfacție și 
mindrie. Cu aceeași bucurie vor
bește și despre schimbările sur
venite in viața satului, a locui
torilor, a lui personal.

— Viața mea, îmi spune el se 
deosebește ca de la cer la pămînt 
de cea din trecut. Azi am tot ce 
imi trebuie. De cînd sint în co
lectivă griul și porumbul nu nu
mai că imi ajung din abundență 
pentru hrana familiei, dar mai 
imi rămîne să și vind. De ase
menea, anual tai cîte 2 porci, pe 
cind înainte de abia de tăiam la 
2-3 ani cîte un godac. Tot de 
cînd sînt in colectivi mi-am refă
cut casa, mi-am cumpărat mo
bilă.

...Aproape se inserase și Mozoș 
Iosif incă mai avea multe de po
vestit. Mi-a vorbit despre planul 
pe care îl are ca in anul viitor 
să-i ridice casă fiului cel mare, 
care urmează să se întoarcă din 
armată, despre dorința să-l facă 
pe Vasile, feciorul cel mic, ingi
ner.

la obținerea unor 
Așa, de exemplu, 

am obținut peste 
în medie de pe o
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Expetiența din ultimii ani a dove
dit colectiviștilor din comuna Mir
cea Vodă, raionul Făurel, că dezvol
tarea iermelor de animale și spo
rirea producțiilor în sectorul zooteh
nic constituie un mijloc important de 
mărire a veniturilor bănești, de întă
rire economică a gospodăriei colecti
ve. Pornind- de la acest adevăr, 
gospodăria a pus an de an un accent 
tot mai mare pe creșterea efectivelor 
de animale și ridicarea productivită
ții acestora.

Un loc important In cadrul sectoru
lui zootehnic 11 ocupă ferma de tauri
ne. Numărul vacilor de lapte, bună
oară, a ajuns în prezent, prin cumpă
rări și din prăsită proprie, la 300 de 
capete. O dată cu efectivul de vaci, 
a crescut necontenit și producția de 
Japte. De la circa 1.000 de litri cit 
se obținuse cu 4-5 ani In urmă pe 
cap de vacă turajată, producția me
die de lapte a ajuns în anul trecut 
la 1.850 litri iar anul acesta, pînă Ia 
1 noiembrie, la 2.013 litri, cu 13 litri 
peste media anuală planificată. După 
toate calculele, pînă la sfîrșitul anu
lui gospodăria va realiza o producție 
medie de cel puțin 200 de litri mai 
mare decît cea prevăzută în plan. Ce 
factori stau la baza 
frumos rezultai ?

In primul rînd, 
faptul că începând 
gospodăria a titecut la lotizarea vaci
lor de lapte și la aplicarea iurajăril 
în funcție de greutatea corporală și 
producție. Cînd s-a constatat că une
le vaci nu corespund ca producție 
unui regim alimentar bun, exemplare
le respective au fost clasate, valorifi
cate, și cu banii obținuți s-au cum
părat alte animale mai productive.

obținerii acestui

trebuie subliniat 
cu anul acesta

De asemenea, un factor hotărîtor în spori tea producției de lapte l-a 
constituit buna Îngrijire și hrăru're a 
vacilor. Aceasta, s-a realizat prin a- 
sigurarea unor cantități îndestulătoa
re de nutrețuri și în sorturi cit mai 
variate, prin alcătuirea unor rații fu
rajere echilibrate, prin recrutarea, 
școlarizarea și permanentizarea ca 
îngrijitori a celor mai buni dintre co
lectiviști, care respectă cu strictețe 
programul de grajd. In acteastă privin
ță, trebuie arătat că îngrijitori-mul- 
gători ca Ștefan Vizireanu, Vasile Gurău, Radu Sarivan și multi alții, 
care au depășit cu mult producțiile 
planificate, lucrează de ani de zile 
în ferma de vaci, ei au fost an de 
an școlarizați, cointeresați în însușirea celor mai bune metode de îngriji
re și hrănite a animalelor. Nu e 
lipsit de interes să mai amintim că 
în scopul sporirii cointeresării mate
riale a îngrijitorilor, gospodăria a- 
plică retribuția în funcție de produc
ție, cu plata suplimentară pentru de
pășire.

Sporind necontenit producția de 
lapte, obținînd rezultate bune și la 
creșterea în greutate a tineretului 
bovin, gospodăria colectivă din Mir
cea Vodă va obține anul acesta 
la ferma de taurine însemnate veni
turi bănești. După cum arată calcu
lele, din valorificarea pe bază de 
contract a laptelui de vacă și a căr
nii de vită, gospodăria va realiza 
pînă la sfîrșitul anului peste 900.000 
lei. Faptul acesta situează ferma de 
bovine alături de cele mai bănoase 
sectoare dte producție ale gospodăriei.

Ing. EMIL ULMARUcorespondent
învățăminte prețioasePrintre gospodăriile agricole de stat din regiunea Bacău care au obținut în ultimii ani rezultate bune în ce privește plantarea pomilor pe terenuri în pantă se numără și cea din Traian.Pentru a generaliza experiența va-

ției. De asemenea, s-au executat bazine mai mari și mai mici, asigurin- du-se debitul de apă necesar lucrărilor în livadă.In cadrul schimbului de experiență, s-a subliniat că și la unele gospodării colective din regiune, cumloroasă a acestei unități, consiliul agricol regional, la îndrumarea comitetului regional de partid, a organizat de curînd aci un rodnic schimb de experiență.Din referatul prezentat cu acest prilej, oaspeții au aflat că pe cele 240 hectare cu livadă ale gospodăriei de stat Traian, cu numai cîțiva ani în urmă, cînd încă nu se începuseră plantările de pomi, nu se obțineau decît prot- ducții neînsemnate de ovăz și bor- ceag.Ca urmare a tra Partlcîpanțil la schimbul de experiență examinează dezvoltarea unui puiet de măr.ducerii în viață a sarcinilor trasate de piartid pentru valorificarea terenurilor în pantă șislab productive, acum trei ani, s-a început și aci o acțiune de combatere a eroziunii solului și de plantare a pantelor cu diferite specii de pomi fructiferi. Pe terenurile cu pante mai mici s-au executat terase individuale, iar pe pantele mal mari, terase continui. Lucrările s-au executat în cea mai mare parte cu mijloace mecanizate.In vederea bunei exploatări a livezii au fost amenajate drumuri prin-

sînt cele din Țibuoani, raionul Tg. Neamț și Rîile, raionul Tg. Ocna, au fost luate măsuri în vederea realizării de livezi întinse, pe suprafețe de teren situate în pantă.Participanții la consfătuire s-au angajat să muncească în așa fel ca în următorii ani să fie traduse în viață — în fiecare unitate agricolă socialistă — măsurile luate pentru valorificarea superioară a terenurilor erodate și slab productive, prin înființarea de livezi.cipale și secundare în toate cele 24 de parcele (șase tarlale) ale planta- TEODOR STANCIUcorespondent



SPRIJINĂ I VECINUL,

Pentru continua dezvoltarea gospodăriilor colective pe terenuri neproductive

Avînd prețioasa îndrumare a comitetului raional de partid, comitetul executiv al sfatului popular raional și consiliul agricol raional Turda se preocupă îndeaproape de sprijinirea și îndrumarea concretă a gospodăriilor colective, și în special a celor noi și mai slab dezvoltate din punct de vedere economic și organizatoric. O dată cu întocmirea planurilor de producție în gospodăriile colective toți membrii comitetului executiv, precum și cei mai buni activiști ai sfatului popular raional au primit ca sarcină să urmărească în flecare gospodărie colectivă realizarea sarcinilor prevăzute în planurile de producție și să îndrume In ►mod permanent activitatea acestora.
In afară de munca depusă de apa

ratul sfatului popular raional pentru 
îndrumarea gospodăriilor colective, 
un prețios ajutor l-au dat $1 îl dau 
gospodăriile colective puternice din 
raion, oare împărtășesc din experien
ța lor gospodăriilor colective mal 
not Astfel, gospodăriile colective 
vechi și puternic dezvoltate din 
punct de vedere economie au fost so
licitate să sprijine gospodăriile colec
tive vecine care simt nevoia unui 
ajutor concret în ce privește proble
mele organizării muncii și retribuirii 
el, introducerea experienței înaintate 
în toate sectoarele de activitate.Așa, de exemplu, consiliul de conducere al gospodăriei colective „Drumul păcii” din comuna Vălenii de Arieș a analizat In mod temeinic felul'* cum ar putea fi ajutată gospodăria colectivă din Podeni, înființată la începutul acestui an. Președintele împreună cu brigadierii șl contabilul au venit astfel la vecinii lor din Podeni pentru a-i sfătui in toate problemele care se ridicau la început de drum. Brigadierii din Văleni, vechi și experimentați, au stat de vorbă cu cei din Podeni, le-au arătat diferitele greutăți pe care le-au avut și ei la început, în organizarea muncii, $1 felul cum au reușit să le înlăture. Brigadierii din Podeni au fost ajutați de oaspeții lor la constituirea echipelor și la repartizarea terenului și a sarcinilor pe echipe. Ei au mers împreună în cîmp : aici brigadierii din Văleni le-au arătat concret vecinilor lor cum fac ei controlul lucrărilor executate de colectiviști, cum trebuie calculate suprafețele și cum se ține evidența muncilor executate.La rîndul său, președintele gospodăriei din Văleni, participind ia ședința consiliului de conducere din Podeni, a explicat cum au procedat ei în ceea ce privește repartizarea membrilor consiliului cu sarcini concrete pe sectoare, despre informările pe care aceștia Ie prezintă în ședințe asupra măsurilor luate ți a rezultatelor obținute. El le-a explicat colectiviștilor din Podeni cit este de im- j portantă pregătirea temeinică a ședințelor de consiliu și a adunărilor generale, dezvoltarea în rîndul colectiviștilor a simțului de răspundere șl de apărare a bunurilor gospodăriei colective.Colectiviștii din Podeni au venit șl ei să vadă cum lucrează cei din Văleni, au vizitat construcțiile, fermele de animale, interesîndu-se asupra multor probleme întîlnite.Desigur că putem da și alte e-

Ing. NICOLAE DRAGAN vicepreședinte al consiliului agricol raional Turda
Ripi adinei, pilcuri de mărăciniș 

de tot felul impînzesc o suprafață 
destul de mare de teren pe dealurile din raza comunei noastre, teren ce nu produce nimic.

O dată colectivizată întreaga co
mună, ne-am gîndit în fel și chip cum am putea trage mai mari fo
loase de pe aceste terenuri. Iniția
tiva de a transforma cceste dealuri în vii și livezi a venit în urma dis
cuției pe cc-e am purtat-o cu ve- ci-ii nestri din Bolduț. Am aflat de la aceștia ci veniturile lor din acest 
sector sînt an de an mai mari. Vedeam aproape zilnic frumoasele lor 
Urezi și aceasta ne-a îndemnat să facem și noi lucru asemănător. 
In acer: an, de pe cele trei hectare cu riță de vie și 5 hectare cu pomi
— care au mirat de curând pe rod— cotectrrișp.i din Bolduț vor obține perte 20MO ’.ei ren:: bănesc fu afar* eeicr 32:000 kg. fructe ți o 
atare eenzitate de vin. Artnd tn fațg expenente și rerultateie acestora, •e-em gândii *d înfuațte și la uoi u* sector po-nmticol, țt*f*d seama fr» primul rind cd avem o mare w prsfctă de terenuri weproductica. Dur piauaurec po-udor roditori pe aceste iocun părea, atufior eoiecri- eSști. u* atu tudrisneț de rec-Isacă. Xn &amtc: această prosternăie partid. «e«u rfăraiî o coluert-

ÎNVĂTÎND DE LA VECINI

triștii ți împreună am hotărît să trecem neîntirziat la acțiune. Nu
mai în anul trecut, bunăoară, am 
plantat 20 hectare cu meri. pruni, iar în primăvara acestui 
cm plantat 5 hectare cu vie. De alt
fel, no: mai avem 2,5 pomi fructiferi pe care i-am plan
tat cu 3-4 ani în urmă. Recolta anului Trecut, ca prim an de rod, a fost o încurajare pentru noi. în prezent, 
continuăm tere sarea ți pregătirea 
terenurilor neproductive sau foarte slab productive de pe dealuri, în vederea plantării celor țg de hectare eu pomi ți 20 hectare eu trie prevă
zute H pianul pentru anul viitor.Dealurile golașe. write, cu început să-și schimbe înfățișarea. Terasele 
amenajate și plantate eu vii ți pomi dau o tnf ănwre frumocsă. Colectiviștii uoștri se uită la ete cu dragoste și speranță. Cu spe-anțd că 
vor acoperi toate te-enurile nep-o- ductire și le vor transforma tn terenuri ea vor fcsfiori șt vor da belșug de fructe și struguri. Numai cele 
U hectare cu poeți, rfnd vor intra pe rod, vor cdvoe poapodănei noastre • producție de cei pup» 4MM0 
kg fructe. Acesta* vor contribui coussderubC la e-erteres vemtului bănesc, ia c-esK't* veniîwrCor co- iectisnșttio-.Feste t-J ars, dacinrio de pe ruse comunei nocst-e p t» special <ft» eCsnele Ourpău și Ștruest vor to ciuta oefta trecdtoruoe și vor fl a wiudrie Hd-epeătită pentru eviecA- ceștii xostm.

peri, 
an

hectare cu

Colectiviștii din Lunoanl an an numai cel mal dezvoltat sector legumicol 
din raionul Turda, dar și rezultate dintre cele mal bune. De aceea, ei 

primesc deseori vizitele colectiviștilor din alte comuna,

Organizarea muncii
chezășia succesuluiîa pâmlvort acostai an. la gospodăria colectivă din comuna MIhal Viteazu. raionul Turda, a avut loc m schimb de experiență la care au participa: brigadierii gospodăriilor colective din raza orașului nostru. Expunerile făcute de către brigadierii fruntași, cu o bogată experiență în organizarea muncii, au fost urmate de vil discuții, la care a luat parte majoritatea celor prez eațtSehimbul de experiență, care s-a în-cheiat eu vzitarea diferitelor sectoare ale acestei gospodării multi- muitnare. care de rărind a sărbătorit 10 ani Ce la inaugurare, ne-a fost de mare folos nouă brigadierilor in cea ce privește organizarea munci:', folosirea și repartizarea brațelor de muncă, executarea controlului ți ținerea evidenței lucrărilor efectuate. Acolo. In cadrul con- siătunti. ne-am dat și mai mult seama că brigadierul trebuie să cunoască temeinic toate regulile agrotehnice avansate și să fie și un bun organizator al producției. El trebuie să-ți organizeze în așa fel brigada, înot fiecare colectivist să fie repar- tzat la locul de muncă cel mai po- trivit» in funcție de priceperea și în- clinatule iui. Am înțeles, de asemenea. că datoria noastră, a brigadierilor, este să turn permanent în znij- kcul colectr.nstilar, ță-i îndrumăm sA4 coatBoHm în executarea lu- crăruor. Așa cum am învățat și de la scigadierul Alexandra Botezan ©e la gespodăria colectivă ^Arieșul* dm comuna Mmal Viteazu. la sfîr- ttul fiecărei zue de lucru ținem șe- c-nte operative cu șefii de echipe în vederea orga- jăru activității și repartizării atelajelor în diferite munci, pentru ziua următoare. Toate atelajele sin: folosite numai după indicațiile bngadieruioi. Aplicarea in practică a acestei metode, după cum s-a dovedit ți în decursul a- cestui an. este foarte avantajoasă. Munca bine organizată și atelajele fclosite în mod rațional dau randament spor.t.Tot de la brigadierii din cadrai gt-spodărutor colective mai vechi, cu o bogată exșerteață în muncă, am învățat să rirjm evidența nominală a membrilor, cît și evidența numerică a ziielor-muncă efectuate de colec- tiviștii din brigada noastră. Pentru o evidență bună, după cum am învățat în cadrul consfătuirii, se deschide în fișa individuală de evidență o nouă rubrică pentru fiecare lucrare în parte. Această metodă, de

asemenea, ne-a ușurat mult munca în ținerea evidenței zilelor-cnuncă folosite pentru diferite lucrări. Da pildă, dacă un colectivist execută tn aceeași zi lucrări de întreținere a culturilor pentru care primește 140 de procente și tot în aceeași zi a transportat cu atelajele piatră necesară lucrărilor de construcții, pentru care i se atribuie 120 de pro-< cente, în fișa individuală fiecare lucrare o introducem separat. în acest fel am ajutat gospodăria să țină o evidență clară asupra folosirii zilelor-muncă pentru fiecare lucrare în parte.Din discuțiile purtate în cadrul schimbului de experiență a reieșit că cele maj bune rezultate în producție se pot obține dacă retribuirea muncii se face ținîndu-se seama nu numai de zilele-muncă efectuate, ci și de calitatea muncii. Ca urmare, în gospodăria noastră a fost introdus la toate culturile prășitoare sistemul de retribuire a muncii și după producția obținută, acordîndu-li- se colectiviștilor 40 la sută din cantitățile de produse dobîndite peste prevederile planului de producție. Suprafețele cultivate cu floarea-soa- relui, cartofi, sfeclă de zahăr, porumb, în cadrul brigăzilor au fost împărțite pe echipe — așa cum se procedează, de altfel, și la gospodăria colectivă din Mihai Viteazu. Lucrările de întreținere în timpul a- nului au fost executate pe echipe. Noi brigadierii, împreună cu comisia de recepție, verificăm zilnic calitatea lucrăiplor executate. Ca urmare, întodeauna s-au executat lucrări de calitate.Acum, în toamnă, ne-am convins și mai mult de avantajele aplicării în viață a acestui sistem de retribuire a muncii. Majoritatea echipelor au depășit cu. mult cantitățile de produse prevăzute în planurile de producție.în sectorul zootehnic, de asemenea, s-a dovedit a fi foarte avantajoasă retribuirea îngrijitorilor de a- nimale: la vaci după cantitatea de lapte muls și vițeii obținuți, la tineret și porci după creșterea în greutate a animalelor, la scroafe după numărul purceilor înțărcați, iar la oi după producția de lapte, lină și miei. îngrijitorii de animale fiind retribuiri după producțiile realizate se străduiesc să sporească continuu producția pe cap de animal, să respecte întocmai rațiile de furaje prescrise și programul de grajd.Acum, cînd se face bilanțul realizărilor pe acest an agricol, ne dăm și mai mult seama de ajutorul pe care l-am primit însușindu-ne experiența gospodăriilor colective fruntașe De aceea și în viitor vom căuta să învățăm de la fiecare din vecinii noștri, din rezultatele lor cele mai bune. IOSIF BENEbrigadier la gospodăria colectivă din Cîmpia Turzii

Deși gospodăria noastră colectări ce află în apropierea orașul ui Cn- pia Turzii ți în vecinătatea unei puternice gospodării «electiv» cu o bogată experiență in cultivarea led» melor ți zarzavatirrficr, pînă anul a- cesta noi n-am avut un sector legumicol Văzind cum an de an vecinii noștri din lanrmi îți măresc suprafețele cultivate cu legume ți zarzavaturi ți obțin astfel tot mai mari venituri, ne-am hotărît să le urmăm exemplul Am fost deseori în vizită la vecinii noștri din Lun- cani, am stat de vorbă cu inginerul gospodăriei, cu brigadierul legumicol și cu alți colectiviști care lucrează în acest sector. De fiecare dată am primit îndrumări care ae-au fost folositoare. în acest an. am pas ț: noi baze acestui sector, cultivând 5 hectare cu ceapă. 4 hectare cu morcovi ți pătrunjel 3 hectare a fasole verde, 3 hectare cu vinete. 2 hectare cu varză timpurie. 2 hectare ra varză de toamnă, un hectar cu roșii ți gulioare și 4 hectare cu cartofi timpuriiDe mare f dos în dervoltarea ți consolidarea sectorului legumim; ne-a fost ți schimbul de expetență ce a avut loc în această primăvară la gospodăria colectivă Drum acu* din comuna Luncanl Celor peste 70 de colectiviști de la 8 gospodării colective din raionul Turda li s-a a- rătat încă o dată necesitatea ea in jurul orașelor Turda și Cîmpia Turzii să se dezvolte puternice zone legumicole, care să fie în stere să a-
SIP» IRIhdlll^l
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freior de pCau, cl cotecti-

i Farkas Bela, un om în pu- i ferea vîrstei, zdravăn și des- i toinic, cu mînecile suflecate ■ (pînă adineauri a încărcat o că- i ruță plină cu ciubere și puține ' cu care se duce la „surechi" 
ceea ce pe aici înseamnă la cu
lesul viei) mă poftește să stau 

. pe banca din fața casei. Se 
așază și el aprinzîndu.și o țigare.

— Apăi, dacă vin oamenii la 
tine acasă, să vadă cum mun
cești, cum te chibzuiești, dornici 
să ia aminte, apăi musai să le 
arăți cum ai făcut totul. Așa
dar, mai întîi ne-am adunat la 
căminul cultural. Asta era în 
primăvară...

Brigadierul Fafkaș Bela își 
reamintește totul pînă în cele 
mai mici amănunte, de parcă 
ieri ar fi venit în vizită colecti
viștii din Podeni.

— Primul a vorbit președin
tele nostru Szasz Moise. El le-a 
arătat oaspeților cum ne-am 
dezvoltat din 1952 și pînă azi, 
cum a crescut fondul de bază, 
averea obștească, cum sînt or
ganizate brigăzile, cum mun
cește consiliul de conducere, 
cum ne-am realizat planurile 

' anuale, întărind necontenit co
lectiva.

— Dintre brigadieri n-a vor- ' bit nimeni ? întreb.
— Ba da, eu, răspunde Farkaș. 

Le-am arătat celor din Podeni 
j cum lucrează o brigadă, cum 
. avem împărțite culturile pe 
, echipe și membri, care sînt în- 
) datoririle ” j șefilor de echipe, cum păstrăm 
) ’inventarul î----j Și fiindcă 
) chiar în primele săptămîni de la 
? înființare, le-am explicat că. bri- 
'. găzile permanente trebuie fă- 
j cute cu chibzuială, să cuprindă

brigadierului și ale

încredințat brigăzii, 
cei din Podeni erau

cit mai bine forța de munci, 
oamenii să fie repartizați după 
calificarea pe care o au ți dorința lor.

— Pe urmă au pornit să vizi
teze gospodăria, intră în vorbă 
contabilul Nicolae Kameaczi. La 
legumicultura, căci avem 53 
hectare de grădină, la grajduri, 
în fiecare sector li s-au dat ex
plicații de către cei mai vred
nici și pricepuți colectiviști.

— Le-am arătat din inimă tot 
ce-au vrut să vadă. Știam că-s 
abia la începutul drumului. Și a- 
poi, de ce să facem pe grozavii... 
La început și noi ne-am urnit 
cam greu, subliniază cu înțele
gere Farkas Bela. Și oricînd sîn- 
tem gata să-i ajutăm. Că așa tre
buie să fie între colectiviști.

Ajutor ca între vecini
Colectiviștii din Bădeni sînt 

vecini cu cei din Plăiești. îi des
part doar cîțiva kilometri, dar 
tarlalele sînt vecine, iar preocu
pările aceleași în tot timpul a- 
nului. Cei din Plăiești au pășit 
mai devreme pe drumul gospo
dăriei colective și au obținut 
succese care au depășit de mult 
granițele raionului.

Uneori o mândrie prost înțe
leasă îi face pe cîte unii să crea
dă că nu mai au nimic de în
vățat. Mai sînt asemenea exem
ple și prin părțile Turdei. Co
lectiviștii din Bădeni, oameni 
isteți și practici, nu s-au sfiit să 
le ceară ajutorul vecinilor din 
Plăiești. Au venit să vadă cum 
e organizată munca pe brigăzi și 
echipe, cum muncesc îngrijito
rii de animale vestiți în raion 
pentru producțiile mari de lapte.

La rîndul lor, răspunzînd invi
tației, președintele colectivei din 
Plăiești, Demeny Paul, și mem
brii consiliului de conducere au

sfatul, alteori le-cu împrumuta unele mașini cg-icole -$i inginerul dn Plăiești, Șttsz Paul, a venit adeseori la colecti
viștii din Bădeni pentru a-i sprijini în aplicarea celor mai indicate măsuri agrotehnice.

Cît mai multe schimburi 
de experiențăSe știe că chiar din primul an de activitate o gospodărie colectivă trebuie să-și facă unele construcții gospodărești. Colectiviș

tii din Frata au înălțat grajduri 
ieftine pentru animale, din pă- •mint bătut, cu tavan din bețe de 
floarea-soarelui acoperite cu lipitură, cu alee de serviciu făcu
tă din piatră de rîu. La schimbul 
de experiență organizat de con
siliul agricol raional aici, la Fra
ta, au venit colectiviști din So- 
porul de Cîmpie, Micești, Tureni, 
Vîlcele și din alte comune. Re
zultatul: zeci de adăposturi ief
tine pentru animale, bine con
struite, în multe gospodării co
lective.

La gospodăria colectivă din 
Bolduț, consiliul agricol raional 
a organizat un schimb de expe
riență pe problemele creșterii 
păsărilor, la gospodăria colectivă 
din Luncani, pe problemele cul
tivării porumbului și ale legumi
cultura. Aceste frumoase iniția
tive, prin care este larg popu
larizată experiența fruntașilor, 
se cer continuate. De asemenea, 
trebuie popularizate și lăudate 
acele gospodării colective care își 
fac o datorie de cinste din a-și 
ajuta vecinii mai tineri, sfătuin- 
du-i cum să organizeze mai bine 
munca, cum să obțină recolte și 
producții tot mai mari.

LUCIAN CURSARU
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‘-dă 922 bovine, di* csre raci de lapte, 620 porcine.

100 or me ți aproape 3.000 
ce pisări.

Se prevede că in anul viitor 
veniturile bănești aduse de a- 
cest sector să fie de aproape 
două milioane lei.

Gospodăria colectivă din Plăiești are construcții trainice, frumoase, animale cu producții mari. Iată-1 pe îngrijitorul fruntaș Samoiîă Szatmari care, pentru producțiile mari realizate de la animalele pe care le îngrijește a obținut premiul al III-lea la expoziția zootehnică raională. r
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porcilor și stat, colec- în acest an 700.000 let

• Colectiviștii Ciin comuna Frata obțin frumoase venituri din creșterea și îngrășarea porcilor. In acest an, ei au contractat cu statul 800 de porci grași.Din îngrășarea livrarea lor către tiviștii vor realiza .venituri de peste
• Pe lingă cultura plante

lor de cîmp, creșterea anima
lelor ocupă un loc de frunte 
în activitatea de producție a 
colectiviștilor din Ploscoș. Co
lectiviștii au în proprietate 
obștească 390 de taurine, din 
care circa 100 vaci de lapte, 
1.137 oi, 243 porcine și 1.129 
păsări. Pînă acum cîteva săp
tămâni din valorificarea pro
duselor animaliere colectiviș
tii au obținut un venit de 
258.450 lei.

• în acest an, recolta de cartofi a colectiviștilor din Vălenii de Arieș a fost bună. După ce au predat la timp cantitățile contractate, colectiviștii au mai vîndut statului încă 10.000 kg.
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AMU-DARIA VA CURGE 
ÎN MAREA CASPICĂ

In zilele dinaintea sărbătoririi din acest an a Marelui Octom
brie, s-a terminat construirea albiei canalului Karakum dintre oaza 
Tedjen și capitala R. S. S. Turkmene. In legătură cu aceasta, cores
pondentul din Așhabad al ziarului „Izvestia", Kuznețov, s-a adresat 
primului secretar al C.C. al Partidului Comunist din Turkmenia, 
tov. B. Ovezov.

ÎNTREBARE : Ce importanță are canalul Karakum pentru Republica Sovietică Socialistă Turkmenă ?RĂSPUNS : Nu demult, vizitînd republica noastră, N. S. Hrușciov a numit canalul Karakum o mîndrie a poporului, o mîndrie a minții și muncii omenești. Luînd cuvîntul la mitingul oamenilor muncii din Așhabad, N, S. Hrușciov a spus : „Acesta nu e un simplu canal, ci un rîu bogat în apă, pe care plutesc vase mari”.într-adevăr, această magistrală bogată în apă se întinde pe o distanță de 800 km — peste nisipuri și oaze, pe lingă munții Kopet-Dag — dînd viață unor regiuni întinse din republica noastră, care ocupă aproape S0 milioane de hectare. Agricultura ya avea mult de cîștigat de pe urma canalului Karakum. Prima parte construită avea o lungime de 400 km. In 1959 pe această parte a canalului apa din Amu-Daria intra în oaza Murgab. Ea a permis să se dea agriculturii mai mult de 80.000 hectare de pămint. Apoi a fost săpată cea de-a doua parte a canalului, de la Murgab pînă la Tedjen. Lungimea acestei părți este de 140 km. In oaza din Tedjen suprafața pămînturilor cultivate se ridică acum la 70.000 hectare. Și, în sfîrșit, în acest an s-a construit cea de-a treia parte a canalului, pe o lungime de 260 km., prin care apa din Amu-Daria a venit în capitala republicii — Așhabad.E interesant de remarcat că deja în anul trecut canalul în zona de frigare a dat o dată și jumătate mai multă apă decît toate rîurile și izvoarele republicii luate împreună. Iată ce e pentru noi rîul Karakum.ÎNTREBARE: Ce eficiență economică a avut și va avea construirea canalului ?RĂSPUNS : Pămînturile irigate din regiunile Asiei Centrale, dacă e să

ne exprimăm plastic, sînt adevărate mine de aur. In 1959, cu ajutorul canalului, care se afla încă în perioada de construire, s-au irigat mai mult de 20.000 hectare. De pe această suprafață s-au strîns circa 40.000 de tone bumbac fin. Din prelucrarea bumbacului, statul a obținut în primul an mai mult de 70 milioane de ruble. La construcția primei părți s-au cheltuit 88,7 milioane ruble, ceea ce înseamnă că numai într-un an cheltuielile cu construcția au fost aproape recuperate. In trei ani (1959—1960—1961) de exploatare a canalului, numai de la bumbacul obținut pe terenurile irigate de apele Amu-Dariei statul a obținut 364 milioane ruble. în acest timp s-au învestit pentru construcția canalului mai puțin de 200 milioane ruble.Dar avantajele ar fi putut fi muM mai mari dacă toate gospodăriile noastre ar fi folosit in mai mare măsură apa care vine pe pămînturile noi. Pregătirea cîmpurilor pentru Irigare a întîrziat. Această critică, pe care ne-a făcut-o tovarășul Nikita Sergheevici Hrușciov, noi ne-am însușit-o și vom traduce în viață recomandările pe care el ni le-a datÎNTREBARE: Se va continua construirea canalului tRĂSPUNS: Neapărat. Priviți e- ceastă hartă. Aici este desenat tot terenul canalului Karakum, partea construită și cea proiectată, de la Amu-Daria pînă la Marea Caspică. Azi canalul se termină la Așhabad. înainte de a-1 termina e necesar ca la capătul canalului dinspre Amu- Daria să construim un baraj, să-i lărgim albia și să terminăm construcția lacului de acumulare Mauz Man cu o capacitate de 1,5 miliarde m’ de apă.Canalul Karakum se va întinde de la Așhabad mai departe spre vest, pe șes, de-a lungul munților Kopet- Dag, încă pe 350—380 km. în apropierea stației de cale ferată Kazand-

jik, albia lui se bifurcă. O ramură trece spre sud în zona subtropicală turkmenă, unde în tot cursul anului temperatura se menține la peste zero grade. Aici vor crește bumbac fin, măslin, plante citrice. Cealaltă ramură va da forță orașului Nebit- Dag, centru al industriei petroliere a republicii.De la Nebit-Dag în Krasnovodsk și în regiunea Kara-Bogaz-Gola inginerii propun să se ducă apa prin conducte. Se propune așezarea pe trei rinduri a unor conducte cu diametrul de 1 m.Cînd canalul va fi construit în întregime, va avea o întindere de 1.300 km- El va deveni cel mai mare canal navigabil din lume. Pentru unirea lui cu Marea Caspică, în regiunea Celkan se propune săparea unei guri speciale. Atunci vasele din Baltica și mările nordice vor putea să circule prin republicile Asiei Centrale. chiar în Afganistan. Aceasta va fi una din cele mai ieftine căi de comunicații între Europa și Asia.In zona noilor părți proiectate ale canalului se află peste un milion și jumătate hectare de pămint minunat Dacă aici se va cultiva bumbac pe 1.000 de hectare și se va lua ca minimum recolta medie de cite 20 chintale la hectar, atunci de pe aceste terenuri se vor putea recolta 2 milioane tone de aur alb.Canalul va permite ca producția de bumbac să crească de cinci ori. Dar aceasta nu e totul. Azi canalul străbate cîteva milioane de hectare de cîmpii-pustă și semipustă, care cu ajutorul apei canalului vor deveni din plin fertile. Pe aceste meleaguri se pot crește totodată cîteva milioane capete de oi de rasă caracul iar în canalele și lacurile de acumulare vor crește pești și păsări de baltă.Iată ce perspective grandioase se deschid înaintea noastră. Și noi credem ferm că republica noastră cea mai sudică va deveni peste cîțiva am o oază mare și înfloritoare a Uniunii Sovietice. Această convingere este puternic fundamentată de prietenia frățească dintre popoarele țării noastre. Cointeresarea reciprocă ne ajută să ducem pînă la capăt uriașa realizare despre care a visat secole de-a rîndul poporul turkmen. ca Amu-Daria să curgă nu numai în Marea Arai, ci și în Marea Caspică.
ȘTIRI EXTE

• Plenara C.C. al Partidului Co
munist al Uniunii Sovietice a conti
nuat discutarea raportului prezentat 
la plenară de către tovarășul N. S. 
Hrușciov, raport cu privire la „Dez
voltarea economiei U.R.S.S. și con
ducerea de către partid a economiei 
naționale".

9 Apreciind că măsura luată de 
guvernul sovietic de a evacua în 
termen de 30 de zile bombardierele 
„IL-28", contribuie în mod conside
rabil la slăbirea încordării în regiu
nea Mării Caraibilor, președintele 
S.U.A., J. Kennedy a anunțat că a 
dat Ministerului de Război al S.U.A. 
instrucțiuni de a ridica blocada îm
potriva Cubei. Drept urmare, Mc 
Namara, ministrul de război al 
S.U.A., a dat ordin ca navele care 
participau la blocada Cubei să se 
înapoieze de urgență.

9 Mareșalul Uniunii Sovietice, 
Greciko, comandantul suprem al 
Forțelor Armate Unite ale țărilor 
participante la Tratatul de la Var
șovia, a dat instrucțiuni cu privire 
la anularea unor serii de măsuri sta
bilite la 23 octombrie 1962 în ve
derea sporirii pregătirii de luptă a 
trupelor și flotelor făcînd parte din

componența Forțelor Armate Unite. 
Aceste instrucțiuni au fost date a- 
vîndu-se în vedere slăbirea încordă
rii în regiunea Mării Caraibilor și 
slăbirea, în legătură cu aceasta, a 
încordării în Europa.

» Guvernul U.R.S.S. a dat in
strucțiuni mareșalului Uniunii So
vietice Malinovski să aducă la în
deplinire, începînd de la 21 noiem
brie, unele măsuri, menite să con
tribuie tot mai mult la traducerea 
în viață a înțelegerii realizată între 
Nikita Hrușciov, președintele Consi
liului de Miniștri al U.R.S.S., și John 
Kennedy, președintele S.U.A.

• Criza guvernamentală de la 
Bonn continuă. Conducătorii parti
dului liber-democrat, ai cărui mi
niștri în coaliția guvernamentală a 
lui Adenauer au fost primii care au 
demisionat, au făcut cunoscut că a- 
cest partid ar fi dispus să participe 
din nou la guvern dacă Strauss va 
fi demis din postul de ministru de 
război și dacă nu i se va da alt post 
în guvern.

• La 20 noiembrie s-a deschis la 
Sofia — R. P. Bulgaria — a IV-a 
Conferință mondială a sindicatelor 
muncitorilor agricoli, forestieri și de

Să se acorde independență 
țărilor coloniale

Zilele trecute Adunarea Generală 
a Organizației Națiunilor Unite a reluat dezbaterea asupra raportului Comitetului special al celor 17 în legătură cu aplicarea Declarației din 1960 cu privire la acordarea Independenței țărilor coloniale, declarație adoptată din inițiativa guvernului sovietic la cea de-a XV-a sesiune a Adunării Generale. Viitoarele dezbateri ale Adunării Generale vor privi problema angoleză.Angola este una din țările africane care duc încă jugul colonialiștilor. Ea a fost cotropită de colonialiștii portughezi în secolul al XIX-lea, fiind socotită în prezent „provincie de peste mări” a Portugaliei. Cotropind Angola, colonialiștii portughezi au întronat aici o cruntă exploatare și asuprire. Ei au acaparat 
1500 000 hectare din cele mai roditoare păminturi, pe care le exploatează cu brațe de muncă angoleze. Totodată, colonialiștii au acaparat și bogățiile subsolului: diamante, mangan, minereu de fier, uraniu. Aceste bogății aparțin firmei „Angola Diamond Company”, controlată de capitalul american, și altor monopoluri occidentale.Agricultura este principala ocupație a populației din Angola, care se ridică la 4,4 milioane de locuitori. Crunta exploatare și asuprire colonială au făcut ca 99 la sută din această populație să rămînă analfabetă. Mai mult, din cauza sărăciei și mizeriei, moartea face ravagii. Din cinci copii, unul singur rămîne în viață. Ca și în celelalte țări africane cotropite de colonialiști —

fie ei englezi ori spanioli, In Angola asistența sanitară a populației de baștină este ca și Inexistentă. Faptul că un medio revine la 26.000 locuitori ilustrează din plin această tristă situație.Portugalia dictatorului Salazar stăpînește în Africa colonii a căror suprafață este de 2 066 000 km p — Angola, Mozambic și Guineea Portugheză — exploatînd și asuprind aproximativ 11 milioane de locuitori.Urmind exemplul altor popoare subjugate de colonialiști, poporul angolez, sub conducerea partidului Mișcarea populară pentru eliberarea Angolei și a altor partide, luptă cu arma in mină pentru eliberarea sa națională, pentru alungarea colonialiștilor portughezi.Acum la Organizația Națiunilor Unite a fost dat publicității raportul subcomisiei O.N.U. cu privire la Angola, raport care urmează să slujească drept bază viitoarelor dezbateri ale Adunării Generale în problema angoleză.In raport se arată că singura cale de soluționare a problemei Angolei este recunoașterea de către guvernul portughez a dreptului la autodeterminare a Angolei, încetarea acțiunilor de represiune împotriva poporului angolez, proclamarea unei amnistii generale și începereh de tratative cu reprezentanții mișcării de eliberare angoleze în vederea pregătirii unor alegeri libere și transferării puterii reprezentanților populației din Angola.

ACTUALITATEA INTERNAȚIONALA

Alegerile din FranțaDuminică 25 noiembrie, poporul francez se va pre. zenta la al 2-lea tur de scrutin al alegerilor pentru parlament. După cum se știe, legea electorală actualmente în vigoare în Franța prevede ca în primul tur de scrutin, să fie aleși deputați acei candidați care întrunesc majoritatea absolută a voturilor în fiecare circumscripție electorală (peste 50 la sută) urm ind ca la al 2-lea tur de scrutin să fie aleși deputați acei candidați care întrunesc cel mai mare număr de voturi. Din acest punct de vedere, al 2-lea scrutin este mai important, întrucît în primul tur au fost aleși doar circa 90 deputați urmînd ca marea majoritate a deputaților să fie aleși duminică 25 noiembrie.Ce concluzii se pot trage din rezultatele alegerilor de la 17 noiembrie și care sînt perspectivele de | viitor ale configurației politice din I Franța ?In primul rînd, cele aproape i 4 milioane de alegători care și-au | manifestat încrederea în Partidul î Comunist Francez (aproape 22 la • sută din corpul electoral) au demonstrat că acest partid rămîne principalul partid de opoziție al Franței, că el nu numai că și-a menținut pozițiile, dar și-a sporit popularitatea în comparație cu alegerile din 1958.In al doilea rînd, creșterea numărului de voturi (față de 1958) acordat U.N.R. (gaullist) s-a produs în dauna unor partide burgheze de dreapta (cum sînt așa-zisul centru al independenților sau Mișcarea republicană populară) care au sprijinit pînă înainte cu cîteva luni regimul puterii personale. în același timp, trebuie remarcat că cele peste 30 la sută voturi obținute de U.NJÎ. (partidul gaullist) sînt, ca procentaj, in inferioritate față de cele 62 la sută de voturi acordate lui De Gaulle cu prilejul ultimului referendum.Problema majoră care s-a pus în fața forțelor care luptă împotriva regimului puterii personale, pentru renașterea democratică a Franței a fost aceea a realizării unității de acțiune pentru a infringe candidații reacțiunii. Ținînd seama de aceste cerințe majore, Partidul Comunist Francez a luat hotărîrea de a sprijini într-o serie de circumscripții electorale pe candidații altor partide care au întrunit numărul cel mai mare de voturi (în special pe candidații partidului socialist) retrăgînd de la al 2-lea scrutin proprii lui

RNEpe plantații. La lucrările acestei 
conferințe participă reprezentanți ai 
organizațiilor sindicale din 82 de 
țări, printre care și delegația din 
țara noastră, condusă de tov. Anton 
Stoianovici, membru al Prezidiului 
C.C.S., președintele C.C. al Uniunii 
sindicatelor din întreprinderile și instituțiile agricole.

• Țăranii din Peru ocupă pămîn
turile moșierești. Astfel, de curînd, 
peste 200 de familii din provincia 
Anta au ocupat o mare moșie cu
noscută sub numele de „La Falia". 
Alte 300 de familii țărănești au în
cercat să ocupe și ele o mare lati
fundie, fiind atacate în apropierea 
orașului Mollepata de poliție.

9 Muncitorii agricoli italieni cer 
tot mai insistent înfăptuirea refor
mei agrare. în acest scop au avut 
loc de curînd la Ravenna puternice 
manifestații.

ION MIHAILEANU

candidați. In alte circumscripții e- lectorale, candidații socialiști s-au retras, cerînd alegătorilor să voteze candidații Partidului Comunist Francez, care au cel mai mare număr de voturi. Rămîne de văzut dacă sinceritatea și spiritul de colaborare, manifestate de Partidul Comunist Francez, vor primi un răspuns similar din partea conducerii Partidului Socialist și, mai ales, dacă unitatea de acțiune realizată într-o serie de circumscripții va fi extinsă pe scara întregii Franțe.Conștiente de popularitatea de care se bucură Partidul Comunist Francez și de perspectivele pe care le oferă realizarea unității de acțiune a forțelor democratice, partidele reacționare, trecînd peste certurile lor de grup, tind să se coalizeze, pentru a consolida regimul puterii personale. Semnificativ în acest sens este cuvîntul de ordine dat de Partidul independenților candidați- lor săi, de a se retrage la al 2-lea tur de scrutin, pentru a permite alegătorilor săi să voteze pe candidații U.N.R. (partidul gaullist), pe care l-au atacat la referendum și la primul tur de scrutin din 17 noiembrie. O asemenea atitudine a- runcă o lumină necruțătoare asupra farsei pe care o regizează între ele partidele burgheze și reactualizează sclipitorul „pupat Piața Independenței” al nemuritorului nostru scriitor I. L. Caragiale.Care sînt totuși perspectivele alegerilor din 25 noiembrie. Este cert un lucru. Masele vor confirma încrederea lor în Partidul Comunist Francez, ceea ce se va reflecta și în reprezentarea sa parlamentară superioară față de alegerile din 1958. Este, de asemenea, de prevăzut că acolo unde s-a realizat coaliția și unitatea de acțiune a forțelor democratice, candidații realmente republicani, chiar dacă nu vor ieși întotdeauna învingători, vor pune în mare dificultate pe candidații reacțiunii. în sfîrșit, rămîne de văzut dacă parlamentul ales în noiembrie 1962 va asigura aceeași majoritate gaullismului în comparație cu cel ales în 1958, ceea ce e greu de presupus, ținînd seama de creșterea împotrivirii poporului francez față de regimul puterii personale.în orice caz, rezultatul acestor alegeri va confirma cu certitudine necesitatea realizării unității de acțiune a forțelor democratice, promovată de Partidul Comunist Francez în lupta pentru renașterea Franței.
Preocupare pentru terminarea urgentă 

a construcțiilor zootehnice(Urmare din pag. 1)pentru 100 de vite mari a costat nu- ! mai între 50.000-60.000 de lei.învățînd din experiența gospodăriilor colective din comuna Grindu, unde au fost în schimb de experiență, colectiviștii din Coșereni. au folosit la astereală numai plăci de paie. Firește că prin folosirea pe sca- I ră cît mai largă a resurselor locale, prețul de cost al construcțiilor a fost , aici mult redus. Bunăoară, un grajd pentru 100 animale de muncă a costat numai 42.000 lei, o îngrășătorie I pentru 200 de porci aproximativ i 38.000 lei, iar o hală pentru 5.000 de păsări numai 22.000 de lei.Demn de subliniat e faptul că pen- ; tru a termina Ia timp construcțiile planificate, unele gospodării colective au fost ajutate cu meseriași de către gospodăriile fruntașe. Astfel, gospodăria colectivă „30 Decembrie" din Dridu a trimis o echipă de 5
Cum am obținut 2.000 kg 
de floarea-soarelui la ha

(Urmare din pag. 1)

în acest fel, a fost distrusă crusta ce 
se formase, înlesnindu-se răsărirea 
uniformă a plantelor.

Cînd plantele au ajuns Ja Înălțimea 
de 6—8 cm., s-a Început prima pra- 
șilă mecanică, urmată de cea manua
lă pe rînd. Apoi, la intervale scurte 
de timp, am mal dat două praștie me
canice printre rinduri fi una manuală 
pe rînd.

In total, cultura de floarea-soarelui 
a primit trei prașile mecanice și două 
manuale.

Densitatea de plante la hectar, 
după ultima prașilă, a fost de 35.000 
plante.

Trebuie să subliniez în mod deo
sebit că atît prașilebe mecanice, cit 
și cele manuale au fast executate 
numai la timpul optim și cu multă 
conștiinciozitate de către colectiviști, 
nelăsîndu-se nici-un fel de „curele" 
printre plante. Colectiviști cum sînt 
Ștefan Sarinan, Marin Răpițeanu și 
Lică Stanei au dat un frumos exem
plu în ce privește grija pentru cali
tatea prașilelor executate.

împreună cu brigadierii, șefii de e- 
chipă au controlat îndeaproape sta
diul de vegetație al culturii, iar cînd 
s-a observat că toate capitalele au 
ajuns Ia maturitate am început re
coltatul. Lucrarea respectivă s-a exe
cutat, de asemenea, într-un termen 
scurt.

Am izbutit astfel ca de pe fiecare 
din cele 60 hectare cultivate să do- 
bîndim cîte 2.000 kg. de floarea-soa
relui Ia hectar. Pe terenurile lucrate 
de cătne echipele conduse de tov. 
Constantin Constantinescu și Păun 
Tutulan s-au obținut cîte 2.224 și 
respectiv 2.200 kg. floarea-soarelui la 
hectar.

Toată cantitatea recoltată a fost 
vîndută statului, în baza contractului 
încheiat, realizîndu-se un venit de

312.000 Iei, din care o bună parte va 
fi Împărțit la zile-muncă,

Sîntem hotărîți ca în anul viitor să 
muncim în așa fel Incit să obținem 
o producție de floarea-soarelui și mai 
mare la hectar. In momentul de față, 
în cadrul gospodăriei se continuă cu 
intensitate arăturile adinei de toam
nă, iar un mare număr de atelaje 
continuă transportul îngrășămintelor 
naturale cu care este fertilizat tere
nul.

zidari, în frunte cu tov. Titu Crivl- neanu, la gospodăria colectivă „1 Mai“ din Grădiștea, unde a lucrat mai bine de o lună și jumătate ; gospodăria „Drumul lui Lenin“ din Cătrunești a trimis și ea o echipă de 5 dulgheri, condusă de tov. Ghiță Alexandru, la gospodăria din Moara Săraci, unde lucrările erau rămase mai în urmă.Paralel cu ridicarea noilor construcții necesare sectorului zootehnic, consiliile de conducere ale gospodăriilor colective s-au preocupat și de asigurarea apei pentru adăpatul animalelor. La gospodăria colectivă „Unirea" din Manasia, de pildă, s-a forat un puț din care prin conducte se aduce apă în grajduri.Trebuie subliniat însă că, deși în ansamblu, în raionul Urziceni, anul acesta planul de construcții a fost îndeplinit și depășit, mai sînt și unele gospodării unde numărul planificat de obiective nu a fost încă realizat, deși ne apropiem de sfîr- șitul lunii noiembrie. La gospodăria colectivă „Octombrie Roșu" din Das- călu Creața, de exemplu, n-a fost terminat un grajd pentru 100 de taurine, deoarece consiliul de conducere al gospodăriei nu s-a îngrijit să asigure din vreme numărul necesar de meseriași ; la gospodăria colectivă „Al 3-lea Congres al P.M.R." din Dridu un grajd pentru 100 taurine prevăzut n-a fost nici măcar începutEste deci necesar ea în unitățile respective, zilele încă bune de lucru să fie folosite din plin pentru a se termina construcțiile zootehnice prevăzute în cel mai scurt timp.
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Aprovizionînd biblioteca la timp cu ultimele J 
| noutăți, sprijiniți ridicarea nivelului profesional al j 
I lucrătorilor din agricultură.
I Librăria „Cartea prin poștă" I

DIN BUCUREȘTI STR. BISERICA ENEI nr. 16 | 
as 

| vă stă la dispoziție cu un bogat sortiment de cărți | 
f din toate domeniile de activitate. |

Pentru întocmirea comenzilor librăria, la cerere, | 
| vă expediază gratuit prospecte, cataloage, liste de g 
f cărți. . j

Cărțile comandate se pot plăti și cu virament j 
1 dacă comanda însumează 100 lei.

Iată cîștigătorul celui de-al zecelea autoturism 
MOSK VICI

oferiți. LOZ IN PLIC
Este vorba de participantul PREȘT1N AUREL 

din Timișoara.
Pînă în prezent la LOZ ÎN PLIC au fost 

atribuite pe lingă cele 10 autoturisme 
125 motociclete, scutere și motorete, 38 televi
zoare, 85 mașini de cusut, 166 aparate de radio 

și alte numeroase premii în obiecte și bani.

O. E. C.
Casa de Economii și Consemnajiunl a R. P. R.

In scopul satisfacerii preferințelor populației, 
Casa de Economii și Consemnațiuni pune la înde- 
mîna cetățenilor diferite instrumente de economi
sire: libretul de economii cu dobîndă, libretul de 
economii cu cîștiguri, libretul de economii cu do
bîndă și cîștiguri, obligațiunile C.E.C. și contui 
curent personal.

Fiecare din aceste instrumente de economisire
;; oferă depunătorilor multiple avantaje. Astfel, șu
ii mele păstrate la C.E.C. sporesc prin dobînzi sau 
; cîștiguri, se restituie oricînd, la cererea depunăto- 
I! rilor și sînt garantate de stat. De asemenea, se asi- 
II gură secretul operațiunilor.

Depunerile și restituirile se efectuează la orice
I unitate C.E.C., oficiu poștal și prin ghișeele C.E.C.
II de la locurile de muncă.
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